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ACTA DE LA REUNIÓ ORDINÀRIA DEL PATRONAT DE DATA 12 DE 
JULIOL DE 2021 

 
 

Essent les 17:00 hores del dia 12 de juliol de 2021 es reuneix el Patronat de 
la Fundació Cardona Històrica, en sessió ordinària, al saló de sessions de 
l’Ajuntament de Cardona, amb assistència dels següents membres:  

 
Patrons assistents: 

 
President: 
Sr. Ferran Estruch Torrents 

 
Vocals: 

Sr. Joan Hernández Moscoso 
Sra. Roser Montoriol Vilajosana 
Sr. Salvador Campos Dam 

Sra. Anna Maria Sala Villaró 
Sr. Ferran Verdejo Vicente 

Sr. Jordi Casas Pons 
Sr. Lluis Torres Arro 
Sr. Eduard Torres Guals  

 
 

Excusen la seva assistència 
El/la representant del Consorci de Turisme de Barcelona 
 

 
Assistits per la secretària de la Fundació, Brígida Manau Vila 

 
 
Hi assisteixen també, com a persones convidades: 

 
Sr. Joan Jané Sardans, regidor de l’Ajuntament de Cardona i  futur patró de 

la Fundació  
Sra. Anna Poza Pedrosa, gerent de la Fundació Cardona Històrica 

Sra. Ester Roca Codina, tècnica de la Fundació Cardona Històrica 
 
 

El President dona la benvinguda a tots els membres del Patronat a aquesta 
reunió convocada de manera presencial, després de les darreres reunions 

convocades per videoconferència a causa de la COVID-19.  
Diu que potser hauria estat bé celebrar algun altre patronat des del 
desembre de 2020, però enlloc d’això a principis d’any es va portar a terme 

una reunió, també telemàtica, per abordar la situació de la Fundació i les 
mesures de pla d’ajust a desenvolupar a causa de la pandèmia. 

També aprofita per agrair a tota la plantilla de la Fundació l’esforç que estan 
realitzant, tot i haver patit la situació d’ERTO, i el seu treball incansable per 
donar el millor servei als visitants i ajudar l’entitat. 
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A continuació passen a tractar-se els següents assumptes inclosos a l’ordre 

del dia. 
 

 
 
1.- Aprovació de l’acta anterior, relativa a la reunió extraordinària 

del Patronat en sessió celebrada el dia 23 de desembre de 2020. 
 

 
El Sr. Jordi Casas diu que a l’acta que es proposa aprovar es diu que es farà 
un patronat el gener de 2021, i no es va portar a terme. 

 
El President afirma que, efectivament, estava previst celebrar un patronat al 

començar l’any. Però finalment el que es va celebrar és una reunió de treball 
per videoconferència amb els patrons on es van abordar les mesures del pla 
de viabilitat i l’actuació a plantejar per part de la fundació. 

 
A continuació se sotmet a aprovació l’acta, que s’aprova  per unanimitat de 

tots els patrons presents. 
 
 

 
El patró Sr. Eduard Torres s’incorpora en aquest punt a la reunió. 

 
 
 

2.- Informe de presidència i gerència de l’activitat de la Fundació 
2020. 

 
La gerent de la Fundació explica les dades de visitants per centres de l’any 
2020, amb un total de 58.331 serveis prestats. I les compara amb les 

corresponents a l’exercici 2019, per veure el diferencial provocat per la 
pandèmia. 

 
També detalla els diferents períodes que va viure l’activitat de la FCH a 

causa de la Covid, des del primer tancament total del 14 de març al 26 de 
juny, i els diferents períodes de reobertura ajustats a les mesures dictades 
per les autoritats sanitàries. En tots els períodes d’obertura, els centres 

turístics de la FCH es van adaptar a les mesures sanitàries establertes i les 
restriccions d’aforament i mobilitat publicades, optimitzant els horaris del 

personal per cobrir els principals serveis demandats. 
 
 

 
Durant els períodes d'obertura del 2020 es van promocionar els serveis 

turístics actius tant a través de la plataforma de venda pròpia com amb el 
suport d'altres mitjans (Tiquets, Atrapalo,etc) i puntualment amb la 
contractació d'alguna inserció publicitària en format digital. 
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Pel que fa a la gestió de personal, tal i com es va explicar als patrons, la 
FCH té un expedient d'ERTO i es van gestionant les necessitats i les 

incorporacions tenint en compte les previsions de serveis turístics a 
realitzar, oscil·lant entre el 30%-50%-70% en funció de les temporades i 

restriccions d'obertura.  
L’any 2020 part del personal no va estar activat, per mutu acord amb la 
direcció. Fins al mes de novembre el personal fixe de la FCH va rebre un 

complement salarial del 15% i durant el mes de desembre la liquidació de 
vacances de l'1 de gener al 13 de març. La resta de dies de vacances no es 

perdran i es gaudiran al 100% durant el 2021. 
 
També comenta que durant el 2020 es va treballar per reduir al màxim la 

despesa de la FCH i pal·liar el desajust econòmic generat per la crisi 
sanitària. En aquest sentit, no s’han contractat els serveis externs de 

comercialització, es van rebaixar les potències de subministraments 
d'alguns equipaments, es va pactar la rebaixa de quotes fixes de 
manteniment de les galeries de la muntanya de sal, etc. La Fundació 

Cardona Històrica també va sol·licitar un préstec de 60.000€ per fer front 
als costos fixes sobretot durant els mesos de març a juny. 

 
 
El Sr. Lluís Torres pregunta si tenim coneixement de que demanen els 

visitants quan van a l’oficina de turisme i la gerent contesta que sí, que 
s’utilitza un gestor on s’apunta la procedència dels visitants i el motiu de la 

visita, i que permet generar informes. 
 

 

 
3.- Aprovació dels comptes anuals de la Fundació corresponents a 

l’exercici 2020. 
 
La Secretària del Patronat de la Fundació llegeix la següent proposta: 

 
“L’article 332-1 de la Llei 4/2008, de 24 d’abril, del llibre tercer del Codi 

Civil de Catalunya, relatiu a les persones jurídiques, estableix que el 
Patronat és l’òrgan facultat per a l’aprovació dels comptes anuals de la 

Fundació. 
 
L’exercici econòmic s’ha de tancar en la data que estableixin els estatuts o, 

si no s’estableix, el 31 de desembre, d’acord amb l’article 333-7 del llibre 
tercer del Codi Civil. 

 
El Patronat, d’acord amb l’article 11 dels estatuts de la Fundació, en 
concordància amb l'article 333-9 del llibre tercer del Codi Civil, ha d’aprovar 

els comptes en els sis mesos següents a la data de tancament de l’exercici i 
s’han de presentar al Protectorat en el termini de trenta dies a comptar del 

dia en què s’aproven. 
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Per això, en compliment del que disposa  el llibre tercer del Codi Civil de 

Catalunya i els estatuts de la Fundació Cardona Històrica, aquesta 
Presidència proposa al Patronat l’adopció dels següents 

 
 

ACORDS 
 
 

Primer.-Aprovar els comptes anuals de la Fundació Cardona Històrica de 
l’exercici 2020, preparats per la Gerència de la Fundació, segons el detall 

adjunt. 
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Segon.-Presentar els comptes al Protectorat de Fundacions, en 

compliment de l'article 11 dels estatuts de la Fundació Cardona Històrica i 
de l’article 333-9 de la Llei 4/2008, de 24 d’abril, del llibre tercer del Codi 

Civil de Catalunya, relatiu a les persones jurídiques. 
 
Tercer.-Facultar al President i la Gerència de la Fundació Cardona 

Històrica per realitzar els tràmits oportuns per tal de donar compliment a 
l’acord precedent.” 

 
 
A continuación la Sra. Anna Poza explica amb detall els comptes de la FCH 

de l’exercici 2020, tant pel que fa a compte de pèrdues i guanys com de 
balanç de situació. 

 
I exposa que en l’exercici 2020 s’han produït uns fets totalment atípics, com 
a conseqüència de la pandèmia, que han portat la FCH a una situació 

extremadament delicada. La crisi sanitària de la Covid ha suposat una 
baixada molt notable de l’activitat durant el 2020, el que ha portat a la 

Fundació a una situació de resultats negatius en aquest exercici 2020 per 
un total de 181.836,04€.  
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Analitzant amb detall les variacions que s’han produït i que han dut a 
aquesta situación de tancament negatiu destaca: 

 
Import net de la xifra de negoci: 

Els ingressos de l’explotació, a causa de la situació generada per la crisi 
sanitària per la COVID-19, han sofert una caiguda del 63%. 
 

Aprovisionaments: 
A conseqüència d’aquesta reducció de les vendes, la direcció de la Fundació 

ha fet un esforç per reduir la despesa d’aprovisionaments, aproximadament 
amb el mateix percentatge del 60%. S’ha aconseguit reduir les compres de 
mercaderies en un 79% i els treballs realitzats per a altres empreses en un 

significatiu 56%. 
 

Altres ingressos d’explotació: 
La Fundació va mantenir les aportacions de mecenatge de tercers quasi en 
un 80%. Però durant aquest 2020 no s’han recaptat els ingressos per 

lloguer d’espais i altres esdeveniments, el que ha suposat un descens per 
aquest concepte del 66%. L’any 2019 hi va haver la filmació d’una pel·lícula 

i això va fer pujar molt la recaptació en aquest àmbit.  
 
Despeses de personal: 

La FCH aplica un ERTO al personal des del mes de març que ha permès 
reduir la despesa de personal en un 54%. Durant el període de març a 

novembre el complement del 15% i les pagues extres van suposar un total 
de 46.557,09€ . Tal com es va pactar en el seu moment es va realitzar la 
liquidació de vacances al personal del període actiu de gener a 13 de març i 

per import de 7.813,85€. La direcció ha quedat exclosa de l’ERTO però se li 
ha aplicat una disminució salarial del 15%.  

 
El Sr. Joan Hernández explica que el 2020 es va prioritzar poder oferir els 
serveis als visitants, encara que des d’una perspectiva purament econòmica 

no s’hauria obert, per tal d’afavorir el sector comercial, de serveis, i 
l’hosteleria i la restauració. 

 
 

Altres despeses d’explotació: 
Aquest tipus de despesa és més fixe i per tant és molt difícil poder-la reduir 
tot i la reducció de les vendes. Són despeses més estructurals, que depenen 

del tamany de l’estructura assolida per la Fundació per a realitzar l’activitat 
que li és pròpia. Tot i així, la direcció de la Fundació ha fet un esforç per a la 

seva contenció que ha suposat una reducció en global del 38%. 
 
Amortització d’immobilitzat 

Aquest component de despesa del compte de pèrdues i guanys es produeix 
igual, tant si hi ha activitat com si no. Es pot arribar a considerar si 

determinats elements, pel fet de no haver tingut tanta activitat, han tingut 
un menor desgast en aquest exercici, però limitadament. 
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Resultat financer 

Aquest concepte, corresponent als interessos dels préstecs i altres deutes 
bancaris, no varia sensiblement. 

 

 
Pel que fa al balanç, durant el 2020 l’actiu no corrent disminueix, ja no s’ha 
realitat cap inversió importat i s’han amortitzat els element de l’actiu. 
L’actiu corrent també disminueix, sobretot per la disminució de tresoreria 

utilitzada per fer front a les despeses corrents. 
 

Els fons propis de la Fundació durant el 2020 han experimentat una 
davallada important, tot i que la Fundació ha mantingut el fons dotacional 
per sobre dels 30.000€, complint així amb allò que estableix l’article 332-

8.2., del llibre tercer del Codi civil de Catalunya relatiu a les persones 
jurídiques, que estableix el deure de conservar els béns de la fundació i 

mantenir-ne la productivitat, seguint criteris financers de prudència 
adequats a les circumstàncies econòmiques i a les activitats que es dugui a 

terme a la fundació. 
 
Observant el passiu no corrent, veiem un augment degut principalment a la 

sol·licitud del crèdit per valor de 60.000€ i el passiu corrent augmenta pel 
deute a tercers. 

  
 
El Sr. Eduard Torres diu que d’acord amb l’anàlisi dels comptes del 2020 

que acaben d’exposar durant aquest exercici es van perdre uns 181.000 
euros i es preveu equilibrar la situació aquest 2021, amb un increment dels 

ingressos i una reducció de les despeses. I demana si la baixada de despesa 
prevista són 120.000 euros corresponents al capítol de personal. 

 
La gerent contesta que, efectivament, es preveu aquesta reducció de 
despesa de personal, possible gràcies a utilizar l’eina de l’ERTO. 

 
La Sra. Ester Roca diu que hi ha aquesta rebaixa tenint en compte que 

aquest 2021 no es paga el complement adicional del 15% que es va pactar 
en un primer moment, i a part a les empreses que estan en ERTO se’ls 
aplica una bonificació molt important a nivell de seguretat social. Per això la 

despesa de personal és inferior. 
 

El president diu que, efectivament, la disminució de despeses de personal 
surt de sumar el cost de sous i seguretat social.  
 

El Sr. Eduard Torres, enllaçant el tancament del 2020 amb la proposta de 
pressupost 2021, conclou que segons el que han dit el previst per a 

l’exercici 2021 és rebaixar els costos de personal en 120.000 euros i 
incrementar els ingresos en 60.000 euros respecte l’exercici anterior. 
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Votacions: 

 
S’aprova per unanimitat de tots els patrons presents. 

 
 

 
4.- Informe de presidència i gerència relatiu al pla de viabilitat de la 
Fundació de l’any 2021 com a conseqüència de la COVID-19, 

valoració del primer semestre de 2021 i previsions de l’activitat de 
la Fundació pel 2021. 

 
La gerent explica el pla de viabilitat de la FCH per a l’exercici 2021 i diu que 
tal i com es va explicar als patrons en la  reunió extraordinària celebrada el 

23 de desembre de 2020, per poder afrontar l’any 2021 amb possibilitats 
reals de recuperació econòmica ha estat imprescindible prendre decisions i 

realitzar canvis en la gestió dels diferents centres turístics culturals de la 
Fundació Cardona Històrica. I els detalla per cada un dels centres: 
  

Parc Cultural de la Muntanya de Sal 
Aquesta activitat, que és la principal de la Fundació i la menys deficitària, 

s’ha continuat realitzant, adaptant-la a la nova normalitat. S’ha optimitzat al 
màxim tots els seus recursos tant materials com de personal per a fer front 
a la prestació d’aquest servei. S’ha reduït, tal com ja es va fer durant el 

2020, totes les variables possibles (treballs realitzats per a altres empreses, 
reparacions, publicitat, etc). 

 
Informació turística i serveis de guiatge al Castell i al Centre Històric 
Aquestes activitats s’han continuat realitzant, adaptant-se a la nova 

normalitat. Tal i com s’ha fet amb el Parc Cultural de la Muntanya de Sal, 
s’han optimitzat al màxim tots els recursos materials i de personal per a fer 

front a la prestació d’aquests serveis. 
 
Cafeteria del Parc Cultural de la Muntanya de Sal 

Aquest sempre ha estat un servei deficitari per la Fundació Cardona 
Històrica i durant el 2021 es preveu que l’Ajuntament de Cardona liciti 

aquest espai, un cop el centre d’artesania s’hagi traslladat al nou espai 
adaptat a la Casa del Romero.  

 
Auditori Valentí Fuster 
Aquesta ha estat sempre una activitat altament deficitària. La FCH, durant 

el 2021, no realitzarà cap activitat a l’auditori que li generi cap tipus de 
pèrdua. Tampoc pot assumir cap tipus de cost de personal i per tant 

utilitzarà l’ERTO al 100% d’afectació. Per reduir, encara més, els costos fixes 
d’aquest equipament durant el primer semestre s’ha dona de baixa el servei 
de manteniment dels ascensors i del muntacàrregues i es sol·licitarà 

l’ajornament del manteniment d’extintors.  
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Plaça Cols 

La Fundació no pot fer front al dèficit que li ocasiona aquest espai, i per 
tant, es creu convenient tancar-lo. En un futur, si la situació econòmica 

millora sensiblement, i l’espai està disponible, es podria replantejar la seva 
reobertura.  

 
Comercialització 
Caldrà estudiar com evoluciona el mercat turístic cultural i d’esdeveniments 

i replantejar les accions comercials a realitzar en cada moment. Amb els 
recursos propis de la Fundació Cardona Històrica es seguirà comercialitzant 

l’oferta turística de Cardona a les principals plataformes online i 
touroperadors del sector. La Fundació Cardona Històrica no pot mantenir 
vigents els contractes de comercialització però estudiarà i realitzarà 

campanyes comercials concretes utilitzant part de la dotació pressupostària 
de la partida de turisme de l’Ajuntament. 

 
  
A continuació, la gerent de la FCH presenta el tancament econòmic mensual 

de gener a maig i destaca que s’ha treballat en que la previsió i 
contingència de despeses fos la que es va marcar en el pla de viabilitat 

econòmic presentat el desembre del 2020. Fins a maig de 2021 la FCH 
porta un acumulat positiu de 59.047,59€.  
La previsió de tancament del mes de juny també es preveu positiva. 

Durant els mesos de juliol, agost i setembre el personal fixe de la Fundació 
Cardona Històrica gaudirà al 100% de les seves vacances i s’intentarà 

recuperar de l’ERTO tot el personal possible per afrontar la campanya 
d’estiu. En aquest sentit, aprofita l’avinentesa per agrair a tot el seu 
personal la seva adaptació a les circumstàncies i bona predisposició. 

Donat que es preveu que els ERTO estiguin vigents fins a setembre, caldrà 
veure què es preveu en aquest sentit per preveure com afrontar les 

previsions de la FCH del darrer trimestre de l’any. 
 

 

Pel que fa a la valoració de l’activitat per al 2021, la gerent dona les dades 
de visitants registrades fins a juny de 2021 i desglossades per centres 

turístics. 
 

Explica que durant el primer trimestre del 2021 l’activitat principal de la 
Fundació Cardona Històrica s’ha vist afectada per les continues restriccions 
d’aforament i de mobilitat publicades, un cop acabada la campanya de 

Nadal. Per Setmana Santa es van oferir serveis d’atenció i de guiatge als 
principals centres turístics de la Fundació amb una restricció d’aforament 

del 50%. Un cop finalitzat aquest període la Fundació Cardona Històrica s’ha 
vist afectada de nou per les continues restriccions d’aforament i de mobilitat 
publicades fins a mitjans de maig. A partir de la darrera setmana del mes 

de maig els serveis als principals centres turístics de la Fundació es realitzen 
amb una restricció d’aforament del 70%. 

 
I pel que fa a les previsions d’activitat, la gerent comenta que tot i que el 
gran volum de reserves d'escolars i grups es realitzen les primeres 
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setmanes de setembre, a dia d’avui la FCH ja ha registrat un cert volum de 

reserves, que fa pensar que si res varia durant l’últim trimestre del 2021 es 
podria recuperar una part important del volum de reserves d’entre setmana, 

sobretot de centres educatius. 
Les peticions per l’entorn d’aprenentatge de Cardona també han augmentat 

respecte els cursos escolars anteriors, arribant a un total de 26 peticions de 
primera opció, 14 peticions de segona opció i 9 peticions de tercera opció, 
amb un total de 3349 alumnes.  

  
 

El Sr. Jordi Casas demana quin personal de la FCH tenim vinculat i treballant 
per l’auditori Valentí Fuster. 
 

La gerent contesta que hi ha l’Ester Barrera però que a data d’avui està  
100% en ERTO. Ara tot el personal fixe de la FCH està més o menys en 

actiu, i la única persona que continua completament en ERTO és la Sra. 
Barrera. 
 

 
El Sr. Eduard Torres diu que pel que veu es considerava que el mes de maig 

la FCH tindria un resultat negatiu, però la realitat és que els números són 
positius i millors del que estaven previstos. 
La gerent i la Sra. Roca responen que, efectivament, és així, en tant que 

s’han rebut dues ajudes importants per part de la Generalitat: una per 
treballadors en ERTO, de 30.000 euros, i una segona adreçada a l’activitat 

turística de 10.000 euros. A part sempre que no hi ha hagut restriccions 
s’han prestat serveis turístics. Per això la FCH ha superat la previsió 
econòmica realitzada per aquest primer semestre de l’any 2021.  

 
El Sr. Hernández explica que també hi ha contribuït el fet d’aplicar les 

mesures de contenció de la despesa previstes en el pla de viabilitat 
econòmica. 
 

La gerent diu que tot i els números positius d’aquest primer semestre de 
l’any, s’haurà d’esperar quina és l’evolució de les diferents variables en el 

segon semestre. En aquest sentit, a partir de setembre els ingressos per 
grups sempre han estat molt importants i costa fer previsions en aquest 

sentit en un moment com l’actual. L’entorn d’aprenentatge ha experimentat 
un augment molt important i ha esdevingut un element important, on 
també s’ha fet una aposta del Departament d’Ensenyament amb la figura 

d’una persona responsable, en Xavi Ratera, per tirar-los endavant. 
 

Pel que fa a l’entorn d’aprenentatge la Sra. Anna Poza diu que falta un espai 
perquè els nens i nenes que hi participen puguin anar a dormir. Després de 
les converses amb el Vilar Rural, el Sr. Bagó ha derivat el tema en el cap 

d’operacions i aquest ja ha confirmat que no obriran l’hotel. Per tant s’ha 
hagut de recórrer a l’alternativa de derivar els grups de l’entorn 

d’aprenentatge a La Carral, i encaixar l’oferta amb aquest allotjament.  
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El President de la FCH diu que ja entén que obrir el Vilar Rural només per 

l’entorn d’aprenentatge no resulta rentable per al Grup Serhs. Però les 
perspectives per al Vilar Rural no són bones, i caldria fer un replantejament, 

perquè no s’albira un futur optimista. En les darreres converses les 
perspectives són dolentes i serà difícil de remuntar. 

 
Els patrons analitzen la situació del Vilar Rural i convenen que serà un tema 
a abordar donada la importància que aquest complex hoteler té per al 

municipi. 
 

 
 
5.- Aprovació del pressupost de l’exercici 2021. 

 
La Secretària del Patronat de la Fundació llegeix la següent proposta: 

 
“La Fundació Cardona Històrica ha formulat el seu pressupost per a 
l’exercici 2021, adaptat a les circumstàncies derivades de la Covid-19. 

 
L’article 332-1 de la Llei 4/2008, de 24 d’abril, del llibre tercer del Codi Civil 

de Catalunya, relatiu a les persones jurídiques, estableix que el Patronat és 
l’òrgan facultat: c) per l’elaboració i aprovació del pressupost i per a 
l’aprovació dels comptes anuals de la Fundació. 

 
L’article 20 dels estatuts de la Fundació estableix aquesta mateixa atribució 

d’elaboració i aprovació del pressupost en favor del Patronat de l’entitat. 
 
Per això, en compliment del que disposa el llibre tercer del Codi Civil de 

Catalunya i els estatuts de la Fundació Cardona Històrica, aquesta 
Presidència proposa al Patronat l’adopció dels següents  

 
 

ACORDS 

 
Primer.- Aprovar el pressupost de la Fundació Cardona Històrica 

corresponent a l’exercici 2021. 
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Segon.- Comunicar les dades del pressupost al Ministeri d’Hisenda a 

través de la corresponent aplicació de l’Oficina Virtual per a la coordinació 
financera amb les entitats locals. 

 
Tercer.- Facultar al President i la Gerència de la Fundació Cardona 
Històrica per realitzar els tràmits oportuns per tal de donar compliment a 

l’acord precedent.” 
 

 
La gerent de la FCH explica que el pressupost 2021 de la Fundació neix del 
pla de viabilitat elaborat per fer front a la crisi generada per la COVID  i 

prenent com referència algunes partides ja afectades durant l’exercici 2020. 
 

Pel que fa a les despeses, en fa un anàlisi per conceptes: 
 
Aprovisionaments: 

Durant el 2021 la FCH té previst realitzar compres per la botigueta principal 
del PCMS per valor aproximat de 4.000€, donat que l’equipament de la 

Plaça Cols i la Cafeteria no ofereixen servei. 
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Treballs per tercers: 

Durant el 2021 la FCH té previst la contractació i liquidació de serveis a 
tercers ( guiatge, ACdPc, Udurae, Traspunt,..) per valor de 54.659,51€, 

donada la previsió de serveis mensuals. 
 

Lloguers: 
La FCH té previst liquidar en concepte de lloguer, únicament l’import 
mensual de lloguer de màquines fotocopiadores dels diferents centres 

turístics i culturals per valor de 4,608,48€. 
 

Reparació i Conservació: 
S’ha previst realitzar els manteniments mínims per tal de que l’activitat de 
la FCH es pugui desenvolupar amb èxit. No hi ha previsió de fer grans 

manteniments a equipaments no actius al 100%. 
 

Serveis professionals: 
Aquesta partida preveu  les despeses principalment del servei de gestoria 
per la gestió de l’expedient ERTO i la contractació anual de la direcció 

facultativa, adaptada a la situació actual.  
 

Publicitat: 
La partida prevista per realitzar accions de comercialització de la destinació 
és de 15.000€ per poder realitzar les campanyes puntuals que la FCH 

decideixi de dur a terme.  
 

Subministres: 
Durant el 2021 la FCH preveu seguir amb les baixades de potència 
sol·licitades per alguns equipaments.  

 
Sous i Salaris: 

Durant el 2021, es preveu utilitzar l’expedient ERTO per afrontar els serveis 
diaris seguint la previsió de prestacions de serveis plantejada al pla de 
viabilitat de la FCH. 

 
Pel que fa als ingressos, la previsió per al 2021 és superior a l’exercici 2020, 

donat que es presumeix que hi hauran menys restriccions. 
 

 
Votacions: 
 

S’aprova per unanimitat de tots els patrons presents. 
 

 
6.-Estat dels projectes de l’any 2021. 
 

La gerent de la FCH explica que durant el primer semestre d’aquest 2021, a 
part de treballar en la gestió turística, l’adaptació dels serveis dels centres 

turístics i culturals de la Fundació Cardona Històrica i en realitzar el 
seguiment mensual exhaustiu dels números de la Fundació, s’ha treballat en 
diferents projectes. I a continuació explica aquests projectes: 
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TRASLLAT CENTRE ARTESANIA ART SAL 

S’ha adequat l’espai de Casa de Romero, perquè durant el mes de juliol el 
centre d’artesania que actualment gestiona l’empresa Art Sal es pugui 

traslladar a aquest nou equipament i així deslliurar l’espai actual de 
cafeteria per tal d’iniciar el procés de licitació.  

 
El Sr. Hernández explica l’arranjament que s’ha fet a la Casa del Romero, on 
s’ha previst una escomesa independent, s’ha fet una nova instal·lació de 

llum, s’ha pintat... En total s’han fet uns 7.200 euros més IVA d’inversió per 
adequar aquest espai i fer possible el trasllat del centre d’artesania. Un 

trasllat que es preveu realizar aquest juliol, després de vàries converses 
amb el titular de l’activitat. 
 

 
PLEC DE CLÀUSULES CAFETERIA 

El Sr. Joan Hernández explica que s’està treballant en la redacció del plec de 
clàusules i també s’ha treballat per fer entendre al sector de la restauració 
local que l’objectiu no és que actuï com a competència dels seus negocis, 

sinó per complementar l’oferta existent. En aquest sentit, s’ha pogut 
assegurar que la licitació no quedarà deserta, en tant que hi ha persones 

interessades en presentar-se al concurs. I s’ha pogut escoltar al sector. 
 
El President de la FCH opina que disposar d’un espai d’aquestes 

característiques també pot ser molt positiu com a alternativa on poder 
preveure esdeveniments grans, i per complementar l’oferta de restauració 

del municipi. Els restauradors que han visitat l’espai de la cafeteria, han vist 
que les infraestructures estan molt bé i que tenen possibilitats. És un lloc 
agradable on es pot treballar sense molestar pel soroll que es pugui 

generar. 
 

El Sr. Verdejo demana si s’han registrat demandes específiques del sector 
per poder gestionar aquest espai. 
 

El Sr. Hernández contesta que hi ha persones que han manifestat el seu 
interès, però que l’espai s’adjudicarà mitjançant licitació pública i no es 

podrà prioritzar a les persones interessades de Cardona. 
 

El Sr. Estruch diu que quan torni a funcionar l’auditori serà un espai idoni 
per tal de poder oferir per a esdeveniments. 
 

La gerent diu que així que en disposi es farà arribar als patrons un 
esborrany de la proposta de plec de clàusules de l’adjudicació de l’espai. 

   
 
FEDER CENTRAL ELECTRICA – MILLORA AUDIOVISUAL ALBERTO 

El Sr. Hernández explica que les obres es van iniciar al mes de febrer i es 
preveu que finalitzin el 26 d’agost de 2021. L’espai principal de Central 

Elèctrica quedarà diàfan després de rehabilitar la coberta i l’estructura per 
tal d’acollir les futures activitats que s’hi vulguin desenvolupar. Al Pou 
Alberto es realitza la millora de l’audiovisual actual, amb un nou audiovisual 
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que combinarà una projecció en gran format a la paret principal amb altres 

elements de la sala ( espai maquinista, finestres, etc). 
 

 
SAL CONSUMIBLE 

El Sr. Hernández explica que a principis d’anys es va començar a treballar 
amb la possibilitat de comercialitzar la sal de Cardona per a consum 
alimentari. Gràcies a la col·laboració i participació en aquest projecte de 

l’empresa Salinera de Cardona, a finals d’any hi podrà haver sal de Cardona 
al mercat per a ser adquirida. Per això vol expressar el seu agraïment al Sr. 

Fèlix Teixidor, gerent de Salinera, que en tot moment ha ajudat a impulsar 
el projecte. Actualment s'està treballant en el pla d’empresa, la imatge 
corporativa, les analítiques i ja s’ha tramitat els permisos i registres 

sanitaris necessaris per poder desenvolupar aquesta nova activitat 
econòmica en breu.  

 
El Sr. Joan Jané pregunta qui comercialitzarà la sal i si tenim el potencial 
necessari per poder portar a terme aquesta activitat. 

 
El Sr. Joan Hernández contesta que la comercialitzarà la FCH. Per logística 

de moment es començarà poc a poc. I quan la producció i la seva 
comercialització augmenti caldrà contractar més gent per fer possible 
l’activitat. La idea és anar creixent de manera similar a com ho van 

gestionar a Añana, amb qui s’ha contactat per tenir el coneixement d’una 
experiència similar. 

 
El Sr. Lluis Torres opina que aquest és un producte que es podrà vendre per 
impuls, i que la gent comprarà quan vegi el producte. 

 
El Sr. Hernández diu que a Añana els inicis també van ser modestos i van 

anar evolucionant fins al moment actual, on hi treballen 15 persones només 
dedicades a la producció, mentre que la comercialització es realitza de 
manera externa. 

 
 

ZONA AUTOCARAVANES 
El setembre de 2019 es va inaugurar una àrea d’autocaravanes al costat del 

camp de vida activa que ha tingut molt bona acceptació en el món del 
caravaning, actualment en creixement. S’està treballant en un nou espai 
d'autocaravanes, molt més ampli, a la zona esportiva de la Coromina amb la 

voluntat de millorar i ampliar els serveis oferts fins ara aquest col·lectiu.  
  

 
WIFI4EU 
El projecte WiFi4EU promou el lliure accés dels ciutadans a la connectivitat 

wifi en espais públics com parcs, places, edificis oficials, biblioteques, 
centres de salut i museus de municipis de tot Europa. A Cardona es vol 

implementar, entre d’altres punts, als diferents centres turístics i culturals 
per tal de poder fer un seguiment dels itineraris que el visitant realitza quan 
visita Cardona alhora que gaudeix d’aquest servei totalment gratuït. 
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MILLORA PRODUCTE TURÍSTIC AL CENTRE HISTÒRIC: ROOM SCAPE 

L’objectiu d’aquesta actuació és fer possible la creació d’un nou producte 
turístic que permeti una millora dels serveis que s’ofereixen als visitants de 

Cardona. S’ha treballat en la elaboració d’un room escape que inclogui el 
centre de la vila per tal de potenciar-lo ja que la majoria de visites es 

centren en el Parc Cultural de la Muntanya de sal i el Castell. 
La contractació del servei l’ha fet l’Ajuntament i s’ha demanat a l’Agència de 
Patrimoni que ajudin a la seva difusió, que finançaran un vídeo promocional 

d’aquest nou producte. 
 

 
RECURSOS DEL FONS NEXT GENERATION EU 
La Fundació Cardona Històrica està preparant la documentació necessària 

de diferents projectes que podrien ser susceptibles de rebre aquest ajuts i 
actualment s’està a l’espera de la publicació de les convocatòries.  

 
El president de la FCH explica que hi ha una empresa consultora (D’Aleph) 
que està prestant assessorament en aquest tema. A nivell de turisme ens 

hem d’organitzar, i les línies d’actuació que es preparen van en les següents 
línies: 

- Millora de l’experiència turística a la Muntanya de Sal i ampliació de la 
visita. 

- Projecte d’il·luminació monumental de l’interior i exterior de la 

Muntanya de Sal 
- Wellness de la sal 

- Sal comestible 
- Salut: crear relat i producte 
- Altres: alberg de joventut, centre d’acollida de visitants... 

 
El President de la FCH demana al Sr. Eduard Torres si disposa d’informació 

respecte els Fons Next Generation. 
 
El Sr. Eduard Torres explica que des de Turisme de Barcelona s’hi ha dedicat 

moltes hores donada la importància dels fons. Ara ho estan tractant des de 
la Generalitat, des del Departament d’Empresa i Economia. Tenen 

comunicació i interrelació amb l’Estat, la Generalitat, la Diputació i la 
Cambra de Comerç i Indústria. Aquests fons tenen una dotació espectacular 

i en diferents àmbits: educació, medi ambient, salut, turisme... 
Considera que el PSC també hi tindrà molt a dir, de com es reparteixin. 
D’aquesta manera, considera que seria important d’impulsar-ho entre tots 

els grups municipals i amb l’ajuda de tots els patrons. 
Opina que Cardona té molts actius que caldria posar en valor a través dels 

fons: hi ha un auditori que actualment no s’està utilitzant, un hotel com el 
Vilar Rural sense previsions de futur i tancat... Caldria estructurar un 
projecte ambiciós i global per Cardona que fes possible que el Vilar Rural 

tornés a obrir portes, amb una actuació potent per a l’auditori, recuperant el 
projecte de wellness de la sal, i lligant-ho tot en l’eix de la salut. Cardona 

compta amb la figura del doctor Fuster, que ja està desenvolupant un 
projecte de salut comunitària. I cal vestir un projecte que doni possibilitats 
de futur a Cardona en l’àmbit turístic treballant de forma conjunta, entre 
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tots, amb generositat, comptant amb la iniciativa privada, i amb la 

complicitat de totes les administracions. 
Cal forjar un fil conductor a partir de l’experiència de la salut, que permeti 

relligar els diferents projectes i posar-los en marxa. En tot cas, ha de ser un 
projecte global, que ho sumi tot. 

I persones com el Sr. Bagó haurien de sentir que la feina de les 
administracions poden fer canviar la situació i permetre tornar a obrir una 
infraestructura tant important per Cardona com és el Vilar Rural. 

 
El president de la FCH proposa fer una sessió monogràfica per treballar 

aquest tema i concretar les línies de treball per accedir als fons Next 
Generation.  
A part diu que es disposa de l’estudi d’impacte econòmic de l’activitat 

turística elaborat per la Diputació de Barcelona, que conclou que l’impacte 
econòmic d’aquest sector és molt gran per la vila de Cardona, i que a part 

de poder-se presentar en un proper patronat, també anirà molt bé per 
fonamentar el projecte que presenti Cardona en matèria turística als fons. 
 

El Sr. Verdejo diu que el fet que el projecte incideixi en el repte demogràfic, 
de fixar la població, també serà un element diferenciador. 

 
El Sr. Lluis Torres diu que cal crear una unitat tècnica per treballar aquest 
tema i donar-li continuïtat, i que pugui elaborar el projecte que es plantegi 

amb el consens de tots. Ha de ser un tema tècnic.  
 

El Sr. Eduard Torres està d’acord en que s’organitzi una sessió monogràfica 
des de la FCH per posar sobre la taula totes les línies de treball i elaborar 
una estratègia conjunta. 

 
 

7.- Composició del Patronat de la Fundació Cardona Històrica 
 
El President de la Fundació explica la situació relativa al Patronat de la 

Fundació Cardona Històrica. 
 

La seva composició ve fixada per l’article 17 dels estatuts, que fixa un 
màxim de 16 membres, essent vuit d’aquests patrons públics en 

representació de l’ajuntament de Cardona i vuit més de privats. 
 
En renunciar la Sra. Mònica Sala al càrrec de regidora de l’ajuntament, el 

ple va adoptar l’acord de nomenar en la seva substitució al regidor Sr. 
Eduard Melero Torrico. Un cop el Sr. Melero hagi acceptat expressament el 

càrrec de patró, ja podrà exercir el càrrec amb plenitud de funcions. 
 
Així mateix, tal i com es va acordar per acord del Ple, cal formalitzar el 

relleu en el càrrec de patró del Sr. Jordi Casas Pons (com a patró “sortint”) 
pel Sr. Joan Jané Sardans (com a patró “entrant”). Això és així perquè es va 

establir que cada un d’ells ocuparia la meitat del mandat. 
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Pel que fa als patrons privats, manca l’acceptació del càrrec dels patrons 

que es van designar en el Patronat de 26 d’abril de 2019: 
o El Sr. Pere Duran Val-Llossera, com a persona física 

o El Grup SERHS, SA, com a persona jurídica 
La secretària diu que en tot cas, i donat el temps que ha passat des de la 

seva designació, fora recomanable tornar a sotmetre al Patronat l’acord de 
designació, i després procedir a l’acceptació del càrrec. 
 

El President també explica que han finalitzat el seu mandat tres patrons. En 
concret, el Consorci Turisme de Barcelona, el Sr. Lluis Torres (en 

representació de la Fundació Fuster Guals Vila Medieval de Cardona)i el Sr. 
Eduard Torres (designat a títol personal fins que es produís el nomenament 
d’un representant de l’òrgan corresponent de la Fundació SHE i es 

formalitzés aquesta designació) Els tres patrons van acceptar el càrrec en el 
Patronat de data 23 de març de 2017, per un període de 4 anys, i aquest 

mandat ha vençut aquest 2021. Per tant, cal preveure la renovació de 
càrrecs. 
 

El President també diu que en determinats moments els grups municipals 
de l’ajuntament també han parlat de la necessitat de modificar els estatuts i 

preveure una altra composició pel Patronat. 
 
En aquest sentit, intervé el Sr. Jordi Casas, donat que el seu mandat 

finalitza i entrarà com a nou patró, en la seva substitució, el Sr.Joan Jané, 
també en representació de l’Ajuntament. 

 
El Sr. Casas creu que aquesta modificació dels estatuts és necessària i diu 
que a ell  li hauria agradat poder continuar exercint de patró de la FCH 

durant la resta del mandat. Per això aprofita per acomiadar-se de la resta 
de membres del Patronat. 

 
El President de la FCH agraeix al Sr. Jordi Casas tota la tasca efectuada com 
a patró i la seva predisposició i treball en favor de la Fundació Cardona 

Històrica. 
 
 
 

8.- Aprovació de convenis 
 
8.1. Aprovació del conveni de col·laboració entre la Generalitat de 

Catalunya, mitjançant el Departament d’Educació, la Fundació 
Cardona Històrica i la Fundació privada Science, Health and 

Education, en relació amb la creació i funcionament de l’entorn 
d’aprenentatge de Cardona.- 
 

La Secretària del Patronat de la Fundació Cardona Històrica llegeix la 
següent proposta: 

 
“Atesa la proposta de conveni de col·laboració entre la Generalitat de 
Catalunya, mitjançant el Departament d’Educació, la Fundació Cardona 
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Històrica i la Fundació privada Science, Health and Education, en relació 

amb la creació i funcionament de l’entorn d’aprenentatge de Cardona. 
 

L’objectiu del conveni és establir els termes de la cooperació entre les tres 
entitats signats per tal de poder desenvolupar l’entorn d’aprenentatge al 

municipi. 
 
El Departament d’Educació impulsa activitats competencials per a els 

alumnes fora de l’escola en espais habilitats anomenats entorns 
d’aprenentatge.  I a l’entorn d’aprenentatge de Cardona es duen a terme 

activitats educatives d’experimentació dels hàbits saludables i de la 
descoberta del singular patrimoni natural, històric, cultural i arquitectònic de 
la zona, amb la finalitat de transmetre els coneixements bàsics de diferents 

matèries curriculars de les etapes d’educació infantil, educació primària i 
educació secundària. 

 
Donada la voluntat de subscriure el conveni, aquesta Presidència proposa al 
Patronat l’adopció dels següents 

 
 

ACORDS 
 
Primer.-Aprovar el conveni de col·laboració entre la Generalitat de 

Catalunya, mitjançant el Departament d’Educació, la Fundació Cardona 
Històrica i la Fundació privada Science, Health and Education, en relació 

amb la creació i funcionament de l’entorn d’aprenentatge de Cardona 
 
Segon.- Facultar al president de la Fundació per a la signatura d’aquest 

conveni de col·laboració. 
 

Tercer.- Comunicar l’aprovació del conveni al Departament d’Educació i a 
la Fundació privada Science, Health and Education, als efectes 
corresponents.” 

 
 

Votacions: 
 

S’aprova per unanimitat de tots els patrons presents. 
 
 

 
8.2. Aprovació del conveni de col·laboració entre l’Institut de 

Recerques Envers la Cultura (IREC), l’Ajuntament de Cardona i la 
Fundació Cardona Històrica per promoure la jornada de treball: la 
sal a la prehistòria recent de la península ibèrica (2021). 

 
 

A continuació, la Secretària del Patronat de la Fundació llegeix la següent 
proposta: 
 



  

20 
 

“Atesa la proposta de conveni de col·laboració entre l’Institut de Recerques 

Envers la Cultura (IREC), l’Ajuntament de Cardona i la Fundació Cardona 
Històrica per promoure la jornada de treball: la sal a la prehistòria recent de 

la península ibèrica (2021). 
 

L’objecte del conveni és establir el marc de col·laboració entre les tres 
entitats signants per tal de portar a terme la reunió de treball: La sal a la 
Prehistòria recent a la Península Ibèrica, a Cardona, durant l’any 2021. 

 
 

Donada la voluntat de subscriure el conveni, aquesta Presidència proposa al 
Patronat l’adopció dels següents 
 

 
ACORDS 

 
Primer.-Aprovar el conveni de col·laboració entre l’Institut de Recerques 
Envers la Cultura (IREC), l’Ajuntament de Cardona i la Fundació Cardona 

Històrica per promoure la jornada de treball: la sal a la prehistòria recent de 
la península ibèrica (2021). 

 
 
Segon.- Facultar al president de la Fundació per a la signatura d’aquest 

conveni de col·laboració. 
 

 
Tercer.- Comunicar l’aprovació del conveni a l’Institut de Recerques 
Envers la Cultura (IREC), l’Ajuntament de Cardona, als efectes 

corresponents.” 
 

 
Votacions: 
 

S’aprova per unanimitat de tots els patrons presents. 
 

 
 

9.- Assumptes sobrevinguts 
 
No hi han assumptes sobrevinguts en aquesta sessió ordinària. 

 
 

 
10.- Precs i preguntes 
 

El Sr. Eduard Torres s’interessa per la difusió que es fa de les rutes 
saludables. I opina que actualment al visitant se li fa difícil accedir a la 

informació i poder realitzar les rutes. Costa guiar a la gent per poder 
facilitar que facin les rutes i es puguin situar en els diferents itineraris. 
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La gerent de la FCH du que la informació figura a la pàgina web i que els 

visitants la van seguint amb el mòbil. A l’Oficina de turisme també se’ls 
facilita un plànol. 

 
El Sr. Verdejo diu que un altre mitjà que facilita el seguiment de les rutes i 

que utilitza el Centre Excursionista de Cardona, amb resultats positius, és el 
wikiloc 
 

El Sr. Eduard Torres considera que caldria valorar i facilitar que totes 
aquelles persones que ho desitgin puguin fer les rutes. 

I considera que també caldria fer un pas més i aprofitar al màxim les xarxes 
i els diferents canals per tal de fer arribar tota la informació de tots els 
actes i activitats que es fan al municipi a tots els agents turístics, per tal 

que també en puguin fer difusió. A Cardona es porten a terme moltes 
activitats que poden ser d’interès per als visitants i és important que es 

difongui aquesta agenda que complementa l’oferta turística del municipi. 
 
 

  
I sense més assumpte per tractar, s’aixeca la reunió ordinària del Patronat, 

essent les 20:45 hores. 
 
 

Signat electrònicament pel President i la Secretària de la Fundació 
 

 
 


